
ACTA PLENARI DEL CONSELL DE LA FORMACIÓ PROFESSIONAL DE TERRASSA

Data: 10 de maig de 2023
Lloc: Aula Magna de la CECOT, carrer Sant Pau, 6 Terrassa
Hora d’inici: 12:15 h

Assistència







La sessió comença a les 12:10h

Teresa  Ciurana  dóna  la  benvinguda  a  aquest  darrer  plenari  del  mandat  2019-2023  i  agraeix
l’assistència. Posa en valor el treball que es fa des del Consell per a donar rellevància a la FP i els
fruits d’aquest treball fent esment dels següents temes:

 ampliació de l’abast del consell a Viladecavalls, Rellinars, Ullastrell i Vacarisses
 valor i rellevància dels estudis d’FP i les pràctiques en empreses, en concret la formació dual
 impuls a la creació de centres d’FP integrada
 ampliació de l’oferta de Grau mitjà i PFI
 necessitat d’adequar els estudis a la demanda del sector econòmic (sector metall i sector

tèxtil)
 participació en el Programa Europeu EULEP amb la Cambra de Comerç
 Fira d’Orientació Terrassa Tria Futur i celebració dels 20 anys del Consell de la FP

Explica  que  cal  treballar  per  anar  adaptant-nos  als  canvis  de  l’entorn  econòmic  i  les  seves
necessitats malgrat les dificultats de fer previsions en un entorn que evoluciona ràpidament.
Emfatitza la dificultat que va suposar la pandèmia  i destaca la capacitat de totes les entitats que
treballen en relació amb la FP d’adaptar-se  per  a  continuar oferint suport a la ciutadania  a través
d’una fira d’orientació virtual.

Agraeix la feina realitzada pels diferents agents que formen part  del Consell,  centres educatius,
entitats,  empreses,  SOC, Serveis  territorials  i  personal  tècnic  municipal,  en  particular la  Marta
Mencia  per  la  seva  eficàcia  i  vàlua  professionals,  desitjant-li  una  prompta  recuperació.  També
agraeix la tasca del Javier Lacárcel, nou cap del Servei d’Orientació i Acció educativa, al qual dóna
la paraula per tal de començar amb l’ordre del dia.



1. Lectura i aprovació de l’acta de la reunió anterior.

Javier Lacárcel projecta l’ordre del dia. L’acta de la sessió ordinària del 16 de juny  s’aprova per
assentiment.

2. Presentació del recull estadístic de l’FP a Terrassa i memòria del Consell 2022

Javier Lacárcel fa un resum del Recull estadístic de la FP a Terrassa 2022, que s’ha preparat des del
servei, en base a estadístiques pròpies i altres dades extretes de l’Informe Anual del Consell Escolar
Municipal 2022, de l’Estudi d’inserció laboral dels Ensenyaments Professionals del 2022, realitzat
pel Consell de Cambres de Catalunya i la Generalitat, del SOC, del Departament d’Educació i del
Consorci  de  Formació  Continua.  Projecta  les  diferents  gràfiques  i  estadístiques  tot  fent  una
explicació  de  l’estructura  que  se segueix  i  la  procedència  de les  dades  i  ofereix  la  possibilitat
d’aprofundir en qualsevol dubte.

Explica que per mostrar la matriculació en Formació Professional Inicial en dades s’ha segregat  per
grau mitjà i superior, incorporant la perspectiva de gènere i agrupant per famílies professionals per a
veure’n l’evolució. Destaca que el percentatge de matriculació a grau mitjà és més elevat que a grau
superior atès que quan es finalitza el grau mitjà es pot decidir treballar o continuar estudiant. Tenim
dades  per  franja  d’edat  de  persones  que  graduen  en  els  diferents  ensenyaments  professionals.
Mostren que un 28% serien graduacions de persones de 16 a 19 anys i un 52% de la franja de 20 a
24 anys, és a dir quasi un 81% estan per sota dels 24 anys. 

Continua  amb les  dades  sobre  convenis  amb empreses  per  famílies  professionals.  Del  total  de
convenis hi ha un percentatge que es fan amb empreses de Terrassa. La família que destaca, amb un
80% és la de Serveis Socioculturals i a la Comunitat, seguida de la d’Administració i Gestió en
segon lloc i a continuació la d’Activitats físico-esportives. El sectors que menys percentatge de
convenis egarencs comptabilitzen són en Química, Hoteleria i Turisme i Informàtica.  Insisteix en
que  fa  un  repàs  ràpid  i  si  algú  necessita  més  dades,  es  podran  consultar properament  al  web
participa.terrassa.cat

Quant a Formació Ocupacional fa un resum remarcant que les famílies on més persones participen
són  a  Serveis  Socioculturals  i  a  la  Comunitat  i  Administració  i  gestió,  seguit  per  Comerç  i
màrqueting i Informàtica i comunicacions.
 
De la  Formació  Continua  remarca que  s’ha  detectat  una  participació  rellevant  de  persones  no
residents a  Terrassa, pel format on-line.  Per aquest motiu i de cara al proper any, s’ha demanat
separar les dades de les formacions presencials i les formacions telemàtiques.

A continuació Javier Lacárcel presenta la memòria del Servei d’Orientació i formació professional
2022, amb informació dividida en 8 àmbits: funcionament i projecció externa del Consell, treball en
xarxa  en  el  marc  institucional  català,  adequació  de  la  formació  a  les  necessitats  del  sistema
productiu, formació en centres de treball i formació dual, promoció de la mobilitat internacional,
foment de la continuïtat formativa i la inserció sociolaboral, orientació al llarg i ample de la vida,
promoció i difusió de l’FP.  Remarca la importància del treball en xarxa, gràcies al qual es creen
sinèrgies i un millor assoliment dels objectius. Fa un repàs a les actuacions a través de les quals es



dóna èmfasi i relleu a la FP: Fira TTF, Portal Treball Terrassa, Premis PNNP i  Beques Impulsa.
Comenta que la memòria també es penjarà al participa.terrassa.cat i si alguna part es vol estendre en
el marc d’aquesta reunió, es pot aprofitar el torn obert de paraules.

Acabada la intervenció del cap d’Orientació i Acció Educativa,  Teresa Ciurana passa la paraula a la
regidora Núria Marín, que explicarà la proposta de creació d’un grup de treball sobre la FO, posant
en context aquesta necessitat.

3. Proposta d’un Grup de treball  sobre formació ocupacional  i  d’una Taula rodona sobre
FOAP (Formació Ocupacional d’Àrees Prioritàries)

Núria  Marín  expressa  la  necessitat  d’organitzar  un  equip  per  coordinar  l’oferta  de  formació
ocupacional tenint en compte les necessitats de les empreses del territori i evitar la duplicitat dels
cursos  que  s’ofereixen,  com ara  passa  a  la  ciutat.  Afegeix  que  cal  treballar  conjuntament  per
respondre a les demandes de les empreses de l’entorn,  possibilitant una preparació adequada als
diferents col·lectius que s’estan formant o volen fer-ho per accedir al mercat laboral en les millors
condicions. Anuncia que serà al mes de juny que es farà la convocatòria de Grup de Treball per
mirar de millorar en aquest sentit i es farà una crida a la participació a membres d’aquesta Taula.

A continuació Teresa Ciurana passa la paraula a Josep Lluís Medina.

4. Esborrany de la nova llei d’FP i novetats pel curs 23-24 a càrrec de Josep Lluís Medina,
Coordinador d’FP de Serveis Territorials.

Josep Lluís  Medina  inicia la seva intervenció amb les novetats de la preinscripció i matrícula pel
curs 23-24:

 S’ha avançat el procés de preinscripció a CFGM. D’aquesta manera l’alumnat coneixerà la
plaça que li ha estat assignada abans que comencin les classes. 

 Hi ha dos calendaris de preinscripció per l’alumnat de grau mitjà. El primer és del 12 al 18
d’abril, per l’alumnat de continuïtat, 4t d’ESO i PFI,  al que enguany s’ha afegit l’alumnat
que procedeix de l’ESO en Escoles d’Adults i  el de primer de batxillerat que vol canviar
d’estudis. El segon període, del 9 al 15 de maig, s’adreça a la resta d’alumnat.

 Ha tornat a augmentar del nombre de places en tota Catalunya: hi haurà 8.129 noves places i
273 grups nous en PFI, IFE, FP bàsica, GM i GS.

 S’ha volgut incrementar l’oferta i hi ha hagut un augment de les inscripcions. Segueixen les
mateixes  dificultats  per  l’excés  de  demanda  de  cicles de  Sanitat,  Esport,  Imatge  i  só  i
Informàtica.  El detall de la nova oferta al Vallès es podrà consultar a la documentació que
s’enviarà conjuntament amb l’acta.

 En referència al decret per a regular els centres de Formació Professional Integrada, està
prevista  la  publicació  pel  juny-juliol.  Al  Vallès  podrien  participar  d’una  primera
convocatòria l’INS FP Sant Cugat, l’INS Les Garberes, l’INS Castellarnau i en breu podria
optar  l’INS de  Badia,  quan es  formalitzi  el  desplaçament  de  l’alumnat  d’ESO.  La Llei
contempla  un  nou  model  per  capitalitzar  tota  la  formació  professional  integrant  la
certificació professional. Es vol augmentar els estudiants d’FP a nivell europeu així com el
nivell de competències professionals de la ciutadania en un sistema únic  de valoració de
competències flexible, integrat i capitalitzable amb una sèrie de nivells  dividits en graus -



A/B/C/D i  E  -.  Es  potencia  la  llengua  estrangera  en  tots  els  cicles,  la  digitalització,  la
sostenibilitat i la formació online.

 D’altra banda amb la nova regulació apareixen noves figures: tutor/a dual del centre, tutor/a
dual d’empresa, prospector/es... 

 Desapareix  la  FCT i  tota  la  oferta  serà  dual,  amb  FP General  i  FP Intensiva.  A  la  FP
General , de les 2000 hores, el 25% serà de pràctiques, donant d’alta a la seguretat social,
sense relació contractual, amb un període transició fins el 2024. A la FP intensiva, el 35% es
farà a l’empresa, amb contracte. Es contempla la transició de beca a salari amb un període
transició fins el 2028. 

 També es preveu la revisió dels IF pels alumnes amb necessitats especials.

Josep Lluís Medina aclara que del que explica poden haver canvis. La previsió va per aquí però ja
es veurà en què queda, afegeix. El mateix que en temes de ràtio. No vol adelantar dades perquè no
hi ha rés definitiu.

A continuació Teresa Ciurana obre el torn de paraula.

5. Torn obert de paraules.

Javier Lacárcel pren la paraula per fer un breu  repàs de les dades de la Fira Terrassa Tria Futur
2023:

 En primer lloc fa referència al número de persones que van assistir a la fira que va arribar a
7.910 durant els dos dies: dijous 9 de març 4.700 i divendres 10, 3.210. 

 En segon lloc es va fer un total de 122 atencions d’orientació personalitzada  a càrrec de
diferents serveis de l’Ajuntament 

 Van participar 72 entitats amb un número de 86 estands, ja que algunes de les entitats van fer
l’esforç de posar diferents expositors. Es van realitzar 14 xerrades,  una taula rodona per a
commemorar el 20 aniversari del Consell de la FP i un total de  90 activitats.

Afegeix que hi ha pendent una reunió amb els diferents serveis per a fer una valoració conjunta i a
partir d’aquí preparar la memòria valorativa de la Fira.

Sobre els òrgans de govern,  Javier Lacárcel fa incís en que ens queden pendents aquest any dues
comissions permanents, una al juliol i una al novembre i  comunica als membres del Consell que
poden fer propostes de temes nous per a l’ordre del dia.

A continuació, Carme Huertas, de l’Escola Creixen, pregunta com es podrà trobar empreses per a
tot l’alumnat de grau mitjà, si ara tota la FP serà dual. Ho veu molt costós ja que les empreses del
sector sociosanitari són força reticents a agafar alumnat de GM. El Josep Lluís Medina respon que
és cert que el tema dels riscos laborals condiciona molt les pràctiques de grau mitjà en funció de les
característiques específiques de cada sector, per això hi ha 2 models i en un primer moment es
mirarà de potenciar les pràctiques del sector industrial, tenint en compte la major demanda de les
empreses. Destaca que un 25% de l’alumnat està fent dual al Vallès, un dels percentatges més alts
de Catalunya.

En relació amb la prevenció de riscos laborals, Eulàlia Martínez apunta que la llei estatal del 1957
encara està d’aplicació, la qual cosa incideix negativament en l’alumnat de grau mitjà que no pot



tenir accés a maquinària. Aquest és un problema pel sector industrial i fa 20 anys que la Cecot
reclama una solució. Josep Lluís Medina manifesta que entén aquesta queixa.

Ramón Alemany  pregunta  si  els  cicles  d’arts  aplicades  i  disseny  s’han tingut  en compte  a  les
presentacions i si hi haurà novetats. Josep Lluís Medina respon que s’han tingut en compte però no
hi ha novetats.

Sense res més, Teresa Ciurana tanca la sessió a les 13:10h.


